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Název 22. zasedání Národní stálé konference 

Datum 20. října 2023 

Místo AVI – Akademie veřejného investování MMR, Staroměstské náměstí 6, 110 00 Praha 1 

Účastníci viz prezenční listina 

Přílohy zápisu  
1) Schválený program zasedání 
2) Prezentace 
3) Soubor usnesení  

 

Stran 10 

 

Plenární zasedání 
Datum zahájení: 20. 10. 2023 

Čas zahájení: 10:00 (registrace 9:30) 

Čas ukončení:  15:45 

 

Bod 1 – Úvod – zahájení 

Jan Schneider (1. místopředseda NSK, ředitel odboru strategií a analýz regionální politiky a politiky bydlení 
– dále MMR-OSA) se představil v roli ředitele odboru a přivítal účastníky 22. plenárního zasedání Národní 
stálé konference a pana předsedu NSK, pana místopředsedu vlády pro digitalizaci a ministra pro místní rozvoj 
Ivana Bartoše. Následně seznámil účastníky s programem jednání.  

Pan ministr přednesl úvodní zdravici, poděkoval všem přítomným za účast a připomněl význam NSK jako 
neopominutelného kanálu pro sdílení informací, který je podmínkou dobrého formulování a naplňování 
národních politik, politiku soudržnosti a regionálního rozvoje nevyjímaje. Připomněl, že si ČR vede výborně  
v čerpání zdrojů z ESIF v programovém období 14-20, a rekordní alokaci v probíhajícím období. Důležité je 
ohlídat konec tohoto roku vzhledem ke zprocesování veškerých dokumentů od příjemců. Za významný krok 
ke zlepšení kvality života považuje komplex opatření „Bydlení pro život“ se všemi opatřeními, které se k tomu 
vážou. Vyzdvihl schválení akčního plánu na deinstitucionalizaci sociální péče vládou. V tomto ohledu je možno 
vyhlásit výzvu v IROP. 

Jan Schneider (MMR-OSA) sdělil, že NSK je usnášeníschopná, aktuálně je přítomno 57 z 67 hlasujících členů. 
Upozornil na instrukce jednacího řádu o hlasování. 

  

Bod 2 – Kontrola plnění usnesení ze zasedání NSK 

Miroslav Daněk (MMR-OSA) seznámil účastníky s plněním usnesení přijatých na minulých NSK. Konstatoval, 
že v rámci 21 a předchozích zasedání NSK bylo přijato celkem 129 relevantních usnesení, z nichž je splněno 
102, plněno částečně 5, plněno průběžně 5, v realizaci 17.  Jednotlivě se věnoval usnesením přijatým na 21. 
NSK v Plzni: 

• Usnesení NSK-3/2023 splněno 

• Usnesení NSK-6/2023 body 2, 5, 7: v realizaci; body 3, 4, 8, 11: v realizaci/plněno částečně; body 6, 9: 
splněno a bod 10: v realizaci/ plněno částečně (bude dále diskutováno v odpoledním jednání). 

Podklady s vypořádáním usnesení z 21. NSK byly účastníkům zaslány předem.  
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Bod 3 – Aktuální informace z regionální politiky (územní dimenze politiky soudržnosti, města, venkov, 
RE:START, jiné)  – úspěchy, výzvy, nové aktivity a další směřování 

Jan Zerák (MMR-OSA) představil přítomným stav implementace CLLD v programovém období (dále jen  
“p. o.”) 2014-2020, kdy proces realizace SCLLD je v závěrečné fázi a v běhu je příprava zadání ex post evaluace 
SCLLD 2014+. Dále informoval o novinkách z p. o. 2021-2027, konkrétně schvalování koncepční části SCLLD, 
kdy schváleno je u všech 180 MAS. Současně informoval o průběhu schvalování PR u jednotlivých OP a  
o relevantním čerpání. Hovořil o přípravě metodického stanoviska č. 2 k MP INRAP a nové metodické příručce 
pro MAS. Co se týče dalších aktivit z oblasti rozvoje venkova, tak informoval o 27. ročníku Vesnice roku, 
kterého se zúčastnilo 175 obcí, kdy vítěznou obcí se stala Ostrožská Lhota ze Zlínského kraje. Pro zástupce 
obcí byly vytvořeny 3 nové příručky, které jsou ke stažení na www.obcepro.cz. 

Jan Jelínek (MMR – OSA) informoval o aktualitách z oblasti rozvoje měst, kdy proces implementace nástroje 
ITI z p. o. 2014–2020 zdárně pokračuje, vyzdvihl dva úspěšné projekty financované z ITI: „TechTower“ v Plzni 
– projekt, který je mezi pěti finalisty prestižní evropské soutěže Regiostars 2023 a „Automatické mlýny“  
v Pardubicích. Co se týče implementace nástroje ITI v p. o. 2021–2027, byly již schváleny koncepční části 
strategií všech metropolitních oblastí/aglomerací a byly vytvořeny podmínky pro hodnocení všech OP.  

Dále byl představen program European Urban Initiative (EUI), kdy MMR je jako kontaktní místo. Do 17. 11. 
2023 je otevřená výzva City-to-City Exchanges a 3. výzva bude vyhlášena v květnu 2024. 

V rámci programu URBACT IV informoval o aktuálně probíhajících projektech v sítích měst Action Planning 
Networks, kde je zapojeno 6 měst z ČR a o 2 výzvách, které budou vyhlášeny v roce 2024. 

Aktualizace dokumentu Zásady urbánní politiky, který stanovuje prioritní oblasti a směry rozvoje měst, 
aglomerací, metropolitních oblastí, městských regionů, byla schválena usnesením vlády ČR č. 855/23. 

Miroslav Daněk (MMR – OSA) seznámil s aktuálními informacemi z implementace SRR – ÚDOP 21+  
a Regionálního akčního plánu (RAP), kdy zhruba před rokem byl schválen akční plán SRR 23-24, jehož realizace 
probíhá díky startu jednotlivých programů. V první polovině roku 2024 proběhne příprava Zprávy  
o uplatňování SRR. 

Nástrojem pro implementaci územní dimenze, který bude implementovat vybraná témata IROP, je RAP. 
Zároveň se jedná o nástroj naplňující územní cíle SRR ČR 21+. V roce 2022 byly v rámci IROP vyhlášeny výzvy 
s vazbou na RAP v tématech zdravotnická záchranná služba, silnice II. třídy a střední školy. Výzvy v tématech 
deinstitucionalizace sociálních služeb a speciálních škol budou vyhlášeny v nejbližší době.   
U deinstitucionalizace se čekalo na schválení Akčního plánu vládou ČR a u speciálních škol na dohodě (MŠMT 
a Asociace krajů) na klíči alokace. Asociace krajů projednala navržené klíče MŠMT. Požádal o schválení klíče 
ke speciálním školám i členy NSK. Věnoval se úpravě metodického pokynu pro využití integrovaných nástrojů 
a regionálních akčních plánů v p.o. 21-27.  

Metodický pokyn pro využití integrovaných nástrojů a regionálních akčních plánů (MPINRAP) v p.o. 2021–
2027 – metodické stanovisko č. 2 - příprava úpravy kapitol 7 (ITI), 8 (CLLD) a 9 (RAP) bude probíhat v období 
10-11/2023. 

Integrované územní investice (ITI) – metodické stanovisko MPINRAP – úprava kap. 7.5.1 Zpráva o plnění 
integrované územní strategie metropolitní oblasti/aglomerace – zrušení povinného schválení pololetní 
(zjednodušené) zprávy řídicím výborem. 

Komunitně vedený místní rozvoj (CLLD) – metodické stanovisko MPINRAP č. 2 (kap. 8) – metodické 
stanovisko – zpřesnění pravidel kontroly standardizace MAS na základě dosavadní praxe a právních 
stanovisek. 

Regionální akční plán (RAP) – metodické stanovisko MPINRAP č. 2 (kap. 9) - rozšíření o oblast speciálních škol 
a stanovení klíče v rámci Komise Rady asociace krajů pro speciální školy, ke kterým by měla tato NSK schválit 
usnesení. 
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Jan Schneider (MMR-OSA) dal podnět k hlasování o Usnesení NSK-10/2023 ve znění: “Národní stálá 
konference schvaluje klíče navržené MŠMT pro 95. a 96. výzvu IROP Školská poradenská zařízení, speciální 
vzdělávání a střediska výchovné péče v podobě schválené Komisí Rady Asociace krajů ČR pro školství a sport 
dne 20. 9. 2023 pod usnesením 8/16/2023”. - Návrh byl přijat konsenzem (57 hlasy).  

Miroslav Daněk (MMR - OSA) dále představil dílčí výstupy evaluace z dotazníkového šetření – doporučením 
z evaluace je pokračování v konceptu RSK a NSK s dlouhodobým prosazováním územní dimenze, kdy je 
potřeba držet se statutu a projektu OPTP. Činnost sekretariátů RSK byla hodnocena nadstandardně. Hlavní 
rolí RSK je nejen rozvoj spolupráce v území, ale i potřeba průběžné propagace konceptu RSK a NSK („princip 
partnerství“) vč. osvěty pravomocí a rolí členů RSK. 

Dále prezentoval aktuální informace ke Strategii RE:START, kdy se aktuálně výkonný tým RESTART podílí na 
přípravě Aktualizace Strategického rámce hospodářské restrukturalizace Ústeckého, Moravskoslezského a 
Karlovarského kraje. Byl popsán harmonogram přípravy aktualizace základních dokumentů procesu 
hospodářské restrukturalizace. V květnu letošního roku byla zahájena diskuze ohledně přípravy dokumentu 
s dotčenými kraji, kde byly stanoveny podmínky pro podání nabídky na přípravu aktualizace, která je nyní ve 
fázi zpracování a k 31.5. 2024 by měla být schválena vládou ČR. 

V posledním bodě vystoupení krátce shrnul informace o mezinárodních aktivitách, které se nyní realizují pod 
španělským předsednictvím (ES PRES, EWCR).  Účastnili jsme se např. přípravného jednání NTCCP v Madridu, 
které směřuje ke společnému jednání za politiku územní a politiku evropských fondů ve španělské Salamance, 
které se uskuteční v polovině listopadu. Důležité téma bude střednědobá revize územní agendy 2030. Kromě 
6 probíhajících akcí, byly spuštěny nové pilotní akce pod záštitou Německa, Nizozemska a Belgie. V rámci 
Evropského týdne regionů a měst měla ČR své zastoupení, kde jsme měli prezentaci zaměřenou na využití 
potenciálu k restartování regionů, akce se odehrála v Bruselu. Dále připomněl nástroje na podporu a rozvoj 
venkova, mezi které patří např. LEADER/CLLD, Smart Villages, Venkovský pakt, Rural Proofing, Rural Toolkit 
nebo Interreg. Byly spuštěny akce v rámci českého předsednictví V4, v měsíci říjnu byl v Ústeckém kraji 
realizován expertní workshop “ Z uhelných regionů k budoucnosti spravedlivé transformace“ se zastoupením 
v rozšířeném formátu V4 s přizváním zástupců dalších zemí. Na rok 2024 se připravují další jednání směřující 
k politické diskuzi budoucnosti politiky soudržnosti. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) poděkoval za 
souhrnné informace k regionální politice a navázal na tuto informaci sdělením, že v programovém prohlášení 
vlády bylo slíbeno, že v rámci rozvoje regionální politiky, tak aby politika, kterou v rámci svých resortů realizují 
jednotliví ministři, byla koordinovaná, vznikne Vládní výbor pro regionální politiku, který bude mít za úkol 
koordinaci mezi všemi resorty. Status výboru je připraven, proběhlo jednání na nejvyšší úrovni ve formátu 
K15, status byl široce připomínkován a na některém z příštích jednání vlády by měl být projednán. Nejedná 
se o další orgán navíc, výbor bude kopírovat logiku vládního výboru pro Evropu ve smyslu projednávání dílčích 
politik a doporučení, kde již na této úrovni se dá najít koordinovaný koncensus, kde se na jedné straně 
promítá vystupování ČR v rámci EU, ale i směrem dolů k jednotlivým regionům v ČR. Důvodem zřízení výboru 
je mít účinný nástroj pro efektivnější realizaci regionální politiky a dosahování cílů regionálního rozvoje ČR.  

Radim Sršeň (MMR – náměstek člena vlády) v návaznosti na vystoupení pana ministra doplnil informací, že 
tento nový výbor by měl realizovat např. i přijatá usnesení v rámci NSK napříč resorty, neboť regionální 
politiku nemůže realizovat jen MMR. Počítá se s tím, že budou zřízeny i pracovní skupiny, které budou 
hlavními účinnými nástroji, aby se podařilo jednotlivé záležitosti regionálního rozvoje naplnit.  

Konstatoval, že toto období je velmi důležité v rámci formulace budoucí kohezní politiky po roce 2028. EK 
chce už začátkem roku 2024 přijít s návrhy činností pro další období. Z tohoto pohledu je naše předsednictví 
V4 klíčové. Na pravidelná jednání jsou zváni i země Pobaltí (Estonsko, Litva, Lotyšsko), země Balkánu 
(Chorvatsko, Bulharsko, Slovinsko a Rumunsko) a na vybrané akce budou přizváni i zástupci dalších zemí 
Německa, Španělska, Portugalska a Francie, jedná se o velmi silnou platformu zemí, které mají podobný 
pohled na budoucnost kohezní politiky. Vyjednávací platforma v rámci EU, také na MMR se už aktivovaly 
platformy, které mají sloužit k diskuzi o české pozici a budoucnosti kohezní politiky, je potřeba využít všech 
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akcí v rámci našeho předsednictví pro to, aby bylo toto téma velmi silně uchopeno. Není nám lhostejná 
situace ve strukturálně postižených regionech nebo HSOÚ, kdy se snažíme toto téma promítnout i na 
platformu evropskou.  

Zmínil seminář v rámci Evropského týdne regionů a měst, který se věnoval transformaci uhelných regionů  
a akci, která se konala v rámci španělského předsednictví k rozvoji venkova, které se účastnila evropská 
komisařka E. Ferreira a komisař J. Wojciechovski. Výstupy z této akce, kde měla ČR také prezentaci, by se 
měly dostat do výstupů španělského předsednictví, kde apel na horizontální a multisektorální postoj k rozvoji 
venkova a využití integrovaných nástrojů a místních přístupů bude postoupen do dalších diskuzí  
o budoucnosti evropských politik. 

Konsensem bylo přijato usnesení NSK 11/2023 „NSK bere na vědomí aktuální informace z regionální politiky“. 

 

Bod 4 – Aktuální stav implementace politiky soudržnosti  

Kateřina Neveselá a Stanislav Schneidr (MMR-OŘKF EU) představili stav čerpání Dohody o partnerství.  

V programovém období 14–20 bylo vyčerpáno 94 % alokace. Dále vyzvali přítomné ke splnění cíle vyčerpat 

alokaci úplně. V tomto programovém období (21-27) je již ¾ celkového objemu výzev pokryto absorpční 

kapacitou (zájmem z území).  

Dále Stanislav Schneider uvedl problematiku významu evaluací pro budoucnost politiky soudržnosti v Česku 

po roce 2028. Je žádoucí připravit se na programové období 28+, tak aby byly finanční prostředky efektivně 

využity, a to na základě verifikovaných dat z minulého období (evaluace). Dále přítomné seznámil se 

skutečnostmi, kde fondy EU pomáhají nejvíce (např. až 70 % v oblasti vědy, výzkumu a inovací) a s konkrétními 

příklady, co se díky fondům EU obecně povedlo. Naopak také představil problematiku toho, proč některé 

regiony čerpají méně a uvedl dva úspěšné příklady z regionů. Závěrem pan Schneider nastínil záměr během 

listopadu nebo prosince zorganizovat kulaté stoly pro partnery z regionální úrovně ohledně nastavení fondů 

EU v budoucnu. 

Konsensem bylo přijato usnesení NSK 12/2023 „NSK bere na vědomí stav implementace Politiky soudržnosti 
2021-2027“. 

 

Bod 5 – Vystoupení řídicích orgánů – naplňování ÚDOP  

Jiří Horáček (přeshraniční spolupráce) představil celkový přehled programů Evropské územní spolupráce. 

přeshraniční (Programů přeshraniční spolupráce, Programů nadnárodní spolupráce a Programů mezinárodní 

spolupráce) s uvedením alokací pro PO 2021–2027 vč. srovnání za PO 2014–2020.  V programovém období 

14–20 dochází k ukončování realizace projektů, ve všech programech Evropské územní spolupráce je 

zasmluvněno 100% alokace, indikátory jsou naplněny ve všech programech. Dále představil příklady projektů 

realizovaných v různých programech.  

Rostislav Mazal (ŘO IROP) uvedl aktuality z IROP 2021-2027 dle prezentace. Detailní informace  

o ukončených, otevřených a plánovaných výzvách lze nalézt na webových stránkách IROPu: 

https://irop.gov.cz/cs . Dále představil aktuální stav administrace integrovaných nástrojů (ITI, CLLD) vč. 

aktuálního stavu RAP. V závěru připomněl plánované výzvy vč. plánované výzvy IROP určenou pro žadatele  

z HSOÚ v oblasti cestovního ruchu, která by měla být vypsána v březnu 2024. Přiblížil územní dimenzi  

v cestovním ruchu. 

Marek Kupsa (ŘO OP TP) představil základní informace o ukončování OPTP 2014–2020, kdy alokace 

programu je již vyčerpána a výzvy jsou uzavřeny. Většina projektů končí na konci roku 2023 a příjemci jsou 
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postupně převáděni do OPTP 21+. Ve svém příspěvku rovněž zmínil proces ukončování ROPů, kdy je aktuálně 

řešeno 175 nesrovnalostí. Dále popsal aktuální stav řešení nástroje ITI, CLLD a projektů RSK.  

Michal Kokeš (ŘO OP D) informoval o aktuální situaci v OPD2 (2014–2020) a OPD3 (2021–2027). V obou 
programových obdobích jsou ITI využívány ve dvou oblastech – městská drážní doprava a telematika pro 
řízení silničního provozu ve městech. V současném programovém období jsou schváleny programové rámce 
pro všechny nositele ITI a jsou i vydány akceptační dopisy. 

Marian Piecha (ŘO OP TAK) představil rozprostření celkové alokace OP TAK dle priorit a SC a následně 

detailně popsal aktuální stav v ITI a CLLD.  Uvedl rovněž základní informace o uplatňování principu územní 

dimenze v tématu podpory podnikání dle prezentace vč. různých forem podpory a typů územní dimenze.  

V závěru představil plánovaný harmonogram výzev podle jednotlivých prioritních oblastí. 

Aneta Caithamlová (ŘO OP JAK) sdělila aktuální stav implementace OP JAK, kdy k 29. 9. 2023 bylo vyhlášeno 
76 % alokace celého programu. Následně představila aktuální stav implementace výzev s územní dimenzí.  
V závěru představila aktuálně vypsané výzvy vč. Plánovaných výzev na rok 2024.  

Jiří Kinský (ŘO OP Z+) představil poslední vyhlášené výzvy od posledního jednání NSK v Plzni a dále výzvy na 

integrované nástroje OP Z+ a KPSV. Upozornil na stanovení přísnějších kritérií a s tím související nové riziko 

pro všechny výzvy, pro OP Z+ se totiž navyšuje míra spolufinancování u obcí a krajů o 5procentních bodů. 

Radana Leistner Kratochvílová (ŘO OP ST) uvedla informace o implementaci OPST. Dále informovala  
o aktuálních tématech týkajících se zejména prioritizace krajských témat. Přiblížila stav čerpání k říjnu 2023 
v jednotlivých strukturálně postižených krajích. Moravskoslezský kraj má výrazný převis výzev na strategické 
projekty. Na závěr přednesla informace o aktuálním přehledu výzev Modernizačního fondu a plánovaném 
Sociálním klimatickém fondu 2026–2032. 

Jaroslav Michna (ŘO OP ŽP) uvedl stav implementace územní dimenze v OP ŽP. Aktuálně se připravují výzvy 
na ITI. U MAS (CLLD) došlo v srpnu 2023 ke změně na návrh NS MAS, proto probíhá modifikace výzev pro 
CLLD. 

Michael Otta (RSK Liberecký kraj) se dotázal na výzvu kotlíkových dotací. Indikuje nedostatečnou absorpční 
kapacitu a chtěl vědět, zda bude MŽP nějak reagovat, nebo bude dokončena za současných podmínek. 
Poslední kotlíková dotace nefunguje tak, jak by si územní partneři představovali. Klíčové parametry mající 
vliv na absorpční kapacitu nebyly zapracovány v dostatečné míře.  

Jaroslav Michna (ŘO OP ŽP) reagoval s tím, že současný stav není uspokojivý, ale bude vhodné ponechat 
uvedenému ještě určitý časový prostor a věnovat se nějakému vyhodnocení na začátku roku 2024 a potom 
zvážit další postup.  

Josef Tabery (ŘO SP SZP) sdělil informace ke společné zemědělské politice (SZP) a PRV. V rámci nového 
období už není název PRV relevantní, nově jsou všechny podpory včetně rozvoje venkova obsaženy ve 
Strategickém plánu SZP. Dle legislativního nastavení SZP stojí mimo kohezní politiku. Vzhledem k cílům, které 
jsou společné pro venkovská územích, je však potřeba doplňovat společnou zemědělskou politiku právě 
kohezní politikou, přičemž s dotčenými ŘO probíhá průběžná spolupráce. Územní dimenze se nejvíce dotýká 
LEADERu (CLLD).  Kromě projektových plateb existují ve Strategickém plánu SZP i plošné platby pro 
zemědělce. Z tohoto důvodu ŘO stojí lehce pozadu vzhledem k vydaným právním aktům. Bylo schváleno 
přechodné období na roky 2021 a 2022, pokračuje se tedy do roku 2025 (i v rámci CLLD). Zvýšila se alokace 
pro MAS, které dostatečně čerpaly a tyto MAS mohou vyhlašovat výzvy až do 30. dubna 2024. Představil 
rovněž hlavní aspekty Strategického plánu SZP na období 2023–2027. Územní dimenze se uplatňuje různými 
způsoby, řeší se prostřednictvím preferenčních kritérií, případně vyšším procentem dotace podle regionální 
mapy, zásadně prostřednictvím Leaderu. 

http://www.dotaceeu.cz/
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Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) poděkoval 
přednášejícím tohoto bloku a navrhl diskuzi do pléna (nikdo se však do diskuze nepřihlásil). Následně předal 
slovo panu J. Schneiderovi. 

Jan Schneider (MMR-OSA) navrhl hlasovat o dalším bodu návrhu usnesení. 

Hlasovalo se a došlo ke přijetí návrhu Usnesení NSK-13/2023 konsenzem. „NSK bere na vědomí vystoupení 
řídicích orgánů k naplňování ÚDOP 21+ a aktuální informace“. 

 

Bod 6 – Národní plán obnovy – informace MPO, realizace vybraných komponent MMR  

Marian Piecha (MPO) představil aktualizaci k NPO (26. 9. 2023 schválena aktualizace NPO Evropskou komisí). 
Je třeba plnit to, co je uvedeno v NPO, i na základě schválených změn. V rámci jednání s EK se podařilo schválit 
změny v NPO, které se požadovaly (CID). Žádná změna NPO se již nechystá. Na schválení CID jsou navázány 
úpravy Provozního ujednání – to je schváleno a musí se implementovat, tak jak jsou stanovené milníky a cíle. 
Bylo schváleno 10 nových komponent. EK se zaměřuje zejména na nový pilíř REPowerEU. Rovněž vznikla nová 
komponenta v rámci technické pomoci. Z toho vyplývá, že část zaměstnaneckých pozic musí být obsazena do 
roku 2023 - prosba v tomto ohledu na vlastníky komponenty. Nejdůležitější z toho všeho je Platební profil 
revidovaného plánu – původně byl NPO z hlediska plateb navrhnut do roku 2026. Předmětnou změnou se 
však docílilo toho, že roky 2024, 2025, 2026 jsou skoro totožné z hlediska platebního profilu (důležité bude 
splnit 2. a 3. platbu, čímž dojde ke splnění 28 milníků a cílů). 

Jan Schneider (MMR-OSA) uvedl, že bude následovat série kratších prezentací. 

Jan Jelínek (MMR-OSA) představil podmínky 2. výzvy MMR pro demonstrativní aplikace 5G, jejíž avízo je na 
webu MMR. 

Miroslav Daněk (MMR-OSA) informoval o komponentě 2.8 Regenerace brownfieldů. S EK bylo vyjednáno 
členění na velké brownfieldy a malé brownfieldy. M. Daněk přiblížil změnu milníků a cílů na základě CID. 
Existuje poměrně dobrý předpoklad, že by se stanovené milníky a cíle měly splnit. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) doplnil, že 
MMR spolu s dotčenými kraji a resorty dosáhlo shody na financování objektů Terezín a Josefov a připomněl 
že se v současné době připravují konkrétní parametry plánovaných programů.  

Vít Lesák (MMR-OSA) shrnul novou komponentu 2.10 NPO, zmínil důležitost schválení CID a přiblížil 
zjednodušené řízení podpory pro žadatele. Programy by měly být vyhlášeny v létě 2024. Od roku 2024 by se 
mělo rozvíjet 8 regionálních center pod SFPI. Tato iniciativa je součástí širší komplexní reformy bydlení. Na 
konci listopadu 2024 by měl být na vládu odeslán návrh zákona o podpoře bydlení. 

Leo Steiner (MMR vrchní ředitel sekce evropských a národních programů) rekapituloval téma NPO za 
komponenty MMR. Poděkoval aktérům podílejícím se na prosazení změny CID (významně se podílelo 
zejména MPO). Dále hovořil o jednotlivých komponentách, především komponentě Metodická podpora 
přípravy projektů souladných s cíli EU. V této souvislosti je snaha, aby na SFPI vznikla obdoba českého 
JASPERS. Vládě bude rovněž předložena Národní strategie VZ do konce r. 2023, která se bude snažit 
eliminovat největší problémy při zadávání veřejných zakázek. Pro podporu přípravy bytových projektů je 
připravena komponenta Finanční podpora přípravy projektů souladných s cíli EU. V neposlední řadě 
informoval o chystaném vzniku Vládního výboru pro regionální politiku. Připravuje se rovněž dotační titul na 
podporu HSOÚ, který naplňuje územní dimenzi. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) doplnil, že 
MMR již prezentovalo mapu regionů, která přehledně ukazuje vývoj situace ve využívání finančních 
prostředků, přičemž dochází k velké prostorové koncentraci. Existují tedy velké rozdíly mezi obcemi, resp. 
mezi skupinami obcí v čerpání. Obce využívají úvěry jako finanční nástroje kofinancování. Dále představil 

http://www.dotaceeu.cz/
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komponentu Zrychlení a digitalizace stavebního řízení, jejímž cílem je zjednodušit a zefektivnit proces 
vydávání stavebních povolení. 

Jan Schneider (MMR-OSA) poděkoval ministrovi Bartošovi za uzavření bodu 5 dnešního zasedání a následně 
dal prostor k dotazům.  

Žádné dotazy nebyly. 

Následně došlo ke schválení návrhu Usnesení NSK-14/2023.: “Národní stálá konference bere na vědomí 
aktuální stav Národního plánu obnovy a komponent související s územní dimenzí.” 

 

Bod 7 – Informace územních partnerů 

Slovo následně dostala paní senátorka Jarmila Smotlachová (SPOV), představila návrh usnesení požadujícího 

realizaci hlasování NSK na minule předloženém návrhu, o němž nebylo dosud hlasováno. Návrh usnesení se 

týkal navrácení cca 135 mil. EUR z FS do OPZ+ a OP JAK. 

Stanislav Schneidr (MMR-OŘKF EU) odpověděl, že tento požadavek zaregistroval, avšak argumentace pro 

přesun mezi kohezním fondem a ESF nebyla dostatečně zargumentována. Předpokládá se, že přesun 

prostředků z hlediska časování by měl pravděpodobně proběhnout v roce 2026 a 2027 v rámci 

střednědobého hodnocení implementace evropských fondů. 

Jan Schneider (MMR-OSA) vzal na vědomí tento návrh, nicméně nevyslovil se pro hlasování pouze tohoto 

jednoho bodu. Navrhl projít všech ostatních 10 bodů. 

Michal Kokeš (ŘO OP D) se přihlásil s faktickou poznámkou a doplnil, že proběhlo jednání na Radě Vlády pro 

Nevládní neziskové organizace, které žádný konkrétní závěr nemělo. Ze strany ŘO OP Doprava je pozice 

taková, aby se aktéři obrátili na pana premiéra. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) poznamenal, 

že MMR navrhlo variantu řešení v rámci balíku přesunů. Jedná se primárně o gesci MPSV, MŠMT a MD.  Apel 

ze strany NSK nebude pravděpodobně efektivní. V tuto chvíli k přesunu docházet nebude. 

Jan Florian (NS MAS) uvedl, že by byl rád, kdyby o tomto návrhu mohlo být hlasováno alespoň dnes či 

korespondenční cestou v budoucnosti. 

Jiří Kinský (ŘO OPZ+) za MPSV a kolegy z MŠMT doplnil, že oba programy mají dostatečnou absorpční 

kapacitu. Debata k dané problematice zůstala na úrovni ministrů. Jedna z možností tedy je vrátit se k této 

problematice na ministerské úrovni. Další možností je vrátit se k této věci v rámci střednědobého 

vyhodnocení implementace. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) uvedl, že za něj 

není problém o věci hlasovat. Navrhl, aby se MMR do věci přímo nevměšovalo, protože dosud není politická 

dohoda na úrovni dotčených resortů. 

Radim Sršeň (MMR náměstek člena vlády) navrhl, aby se pokračovalo standardní cestou. Předmětné 

usnesení by mělo být součástí doporučení EK. 

Stanislav Schneidr (MMR-OŘKF EU) se dotázal, zda se nic nezměnilo změnou pravidel financování od 1. 

listopadu, kde většina krajů a obcí bude muset dofinancovávat projekty větší částkou. Dotaz směřoval na 

MPSV. 

Jiří Kinský (ŘO OPZ+) odpověděl, že v této chvíli se k tomu ještě nedá nic dodat, neboť tato změna platí teprve 

od 1. listopadu 2023 a není s tím žádná reálná zkušenost. Samozřejmě indikace ze strany neziskového sektoru 

byly setrvalé ve smyslu, že jakékoliv zvýšení není dobré a sníží absorpční kapacitu. 

http://www.dotaceeu.cz/
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Slovo si vzal J. Schneider a obrátil se k předkladatelce návrhu paní senátorce J. Smotlachové s dotazem, zda 

o daném bodu chtějí územní partneři i nadále hlasovat. V rámci všeobecné diskuze se rozhodlo o hlasování 

předmětného bodu. 

Marek Kupsa (OPTP) upozornil na skutečnost, že pokud dojde k přesunu, tak se sníží prostředky na TP pro 

CLLD a ITI. 

Jana Kuthanová (KS MAS Královehradeckého kraje) dodala, že o problematice se debatuje od minulého NSK. 

K návrhu na korespondenční hlasování ze strany sekretariátu NSK nedostali dotčení žádné vyjádření. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) navrhl tedy 

hlasovat. Otázkou bylo, zda to hlasovat jako balík či jako jednotlivé body. 

Jan Schneider (MMR-OSA) uvedl, že standardně se body berou na vědomí konsenzem, ale vzhledem k návrhu 

se bude hlasovat bod 10) samostatně. Ostatní body standardně na vědomí konsenzem. J. Schneider ještě 

připomněl účastníkům, že pro přijetí usnesení je potřeba nadpoloviční většina přítomných členů s hlasovacím 

právem. 

Návrh usnesení: “NSK vyzývá Vládu ČR, zejm. MMR, MD, MPSV a MŠMT, aby zajistila navrácení cca 135 mil. 

EUR přesunutých z ESF+ do FS, konkrétně alespoň část přesunutou do OPD vrátit do OPZ+ a OP JAK, a to tak, 

aniž by tímto přesunem byla ohrožena alokace integrovaných nástrojů v OPD a alokace určená na drážní 

dopravu a inteligentní dopravní systémy (ITS) ve městech.” 

Hlasovalo se tedy nikoliv konsenzem, ale počítáním hlasů. Pro 24. Proti 6. Zdrželo se 25. Usnesení nebylo 

přijato. 

Jarmila Smotlachová (SPOV) přiblížila ostatní body a následně navrhla hromadně hlasovat vzetím na vědomí 

o všech 10 návrzích územních partnerů. 

Jan Schneider (MMR-OSA) otevřel diskuzi k jednotlivým uvedeným bodům. 

Michal Šuma (MF) se dotázal, proč nejsou body od územních partnerů připraveny dopředu. 

Jarmila Smotlachová (SPOV) reagovala s tím, že předmětnou kritiku bere na vědomí. 

Marek Jetmar (MV) informoval o tom, že se připravuje materiál o POÚ. Řeší se rozšíření obcí s POÚ, ale 

zároveň se objevují názory, aby se od tohoto modelu obcí s POÚ upustilo. Byl by k tomuto bodu opatrný  

a obecně ho nedoporučuje. 

Karel Rejchrt (SMOČR) upozornil, že vzetí na vědomí nerovná se schválení usnesení. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj, předseda NSK) uvedl, že se 

jedná o body, o nichž se vede obecně diskuze např. v rámci tvorby nové SRR. Vzetí na vědomí nezavazuje ke 

konkrétním krokům. 

Jiří Kinský (ŘO OPZ+) přidal technickou poznámku k bodu 8. Vláda 13. 9. 2023 již schválila upravená pravidla, 

proto apelovat tímto bodem na MF již není relevantní. 

Jan Schneider (MMR-OSA) vyslovil souhlas s námětem, ale vzhledem k souhrnně navrženým usnesením 

navrhl hlasovat o všech bodech současně. Následně J. Schneider přečetl usnesení, že NSK bere na vědomí 

dikce ÚP. 

Následně proběhlo hlasování – k Usnesení NSK – 15/2023 „NSK bere na vědomí informace územních 

partnerů“.  Nikdo nebyl proti vzetí na vědomí, usnesení bylo přijato konsenzem. 

 

Bod 8 – Různé, závěr  

http://www.dotaceeu.cz/
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Marek Jetmar (Ministerstvo vnitra) informoval o ukotvení institutu společenství obcí od 1. 1. 2024 v novele 
zákona o obcích a na to naváže odvození metropolitního svazku. 

Ivan Bartoš (místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj) pronesl závěrečnou řeč  
a shrnul přínos 22. NSK pro rozvoj a soudržnost regionů v celostátním měřítku. Poděkoval za účast a ukončil 
22. zasedání Národní stálé konference. Další zasedání NSK je plánováno 4 a 5. dubna 2024.  

http://www.dotaceeu.cz/

